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دانشگاهدانشگاه f a r h i k h t e g a n o n l i n e

هیات یکی از مکان هایی است که می توان به جرات گفت 

همه افراد از آن خاطره دارند. جایی که در تثبیت اعتقادات 

ما نقش بزرگی ایفا می کند و سرچشـــمه شکل گیری روح 

معنوی انسان هاســـت. شاید شما هم این جمله را شنیده 

باشید که عبادت در جوانی عصای پیری است. دهه هاست 

که هیات های دانشـــجویی مامن جوانانی اســـت که پا در 

رکاب اهل بیت گذاشـــته اند و از هیچ کار تاثیرگذاری در 

این فضا دریغ نمی کنند. فعالان ســـه هیات دانشجویی 

رهروان شهدای دانشگاه امیرکبیر، هیات الزهرای دانشگاه 

صنعتی شـــریف و هیات شـــهدای گمنام دانشگاه علم و 

صنعـــت در گفت وگو با »فرهیختـــگان« درخصوص ابعاد 

مختلف هیئات در فضای دانشـــگاه سخن گفته اند که در 

ادامه می خوانید.

در ســـال های اخیـــر به نظـــر می آید با شـــکل جدیدی از 

هیات های دانشجویی مواجه هستیم. درواقع هیات های 

دانشـــجویی نسبت به اتفاقاتی که در جامعه رخ می دهد 

فعالانه کنشـــگری می کنند و ابعاد فعالیت آنها گسترش 

پیدا کرده اســـت. نگاه شما به این تغییرات چگونه است؟ 

هیات دانشجویی را چگونه باید تعریف کرد؟

همایون دارابی، مســـئول برادران هیات رهروان شهدای 

دانشـــگاه امیرکبیر: زمانی که انقلاب کرده و تشکیل نظام 

اسلامی داده ایم، برای ساختن دولت اسلامی موظف هستیم 

که الگوهای مناسب فضای فکری اسلامی را ارائه دهیم. اگر 

بخواهیم در الگوهای غرب درجا بزنیم یا آنها را تکرار کنیم به 

دلیل پیچیدگی هایی که ایجـــاد کرده اند هیچ جای تغییری 

نخواهیم داشـــت. به نظر من هیات ها مراکزی هســـتند که 

می توانند الگوهای مناســـب حکومت اسلامی را ارائه دهند، 

برای مثال در پیاده روی اربعین، در ابتدا موکب ها و هیات ها 

در کشور عراق برخاســـتند و کم کم این جریان در کل کشور 

عراق و حتی کشورهای دیگر توسعه پیدا کرد و این الگو حتی 

در پیـــاده روی جاماندگان اربعین تهران هم پیاده شـــد. این 

الگوهـــا از یک نهاد مذهبی و هیاتـــی که هدفی جز خدمت 

به اهل بیت و مردم ندارد سرچشـــمه گرفته است، یعنی هیچ 

خاستگاه دنیوی در این عمل نیست. این اقدامات به تناسب 

نیازی که جامعه دارد الگوهایی را از خود بروز می دهند و این 

الگوهـــا تغییری در جامعه ایجاد می کنند، بنابراین هیچ وقت 

نمی توانیم انتظار داشته باشـــیم نظامی که زاییده تمدن ما 

نیســـت برای ما  دولت اســـلامی ایجاد کند. هیات هایی که 

درحال حاضر شـــکل گرفته  اند مقدمه دولت سازی هستند و 

بحث دیگر این است که وظیفه هیات های دانشجویی در این 

بین سنگین تر است، زیرا هیات های دیگر محدودیتی مانند 

چهارچوب های دانشگاهی نداشـــته و آزادی عمل بیشتری 

دارند، اما هیات های دانشجویی مجبور به حفظ محیط علمی 

و شـــأن دانشگاه هســـتند، زیرا هنوز هم افرادی در دانشگاه 

حضور دارند که معتقدند دانشـــگاه صرفا محلی اســـت برای 

تولید مقاله و جای این دست از کارها نیست. اما واقعیت این 

است؛ همان طور که امام خمینی)ره( بیان می کنند: »دانشگاه 

جایی برای انسان سازی است.« 

این هیات ها در دانشـــگاه علاوه بر اینکه روی مخاطب بیرونی 

اثرگذارند، ســـعی می کنند فضای فکـــری و اعتقادی داخل 

دانشگاه را هم تغییر دهند. وجه تمایز هیات با دیگر تشکل های 

دانشـــجویی این است که یک خاســـتگاه اجتماعی و پیشینه 

مذهبی دارد که هر کسی به حضور در آن متمایل می شود، اما 

متاسفانه تشـــکل های دیگر این ویژگی را ندارند. مردم جامعه 

ما از حقوق ماهیانه و دیگر امکانات شـــخصی خود برای هیات 

هزینه می کند تا در این جریان سهیم باشد. این پتانسیل به جز 

هیات در کدام مجموعه دیده می شود؟ به همین دلیل است که 

اثرگذاری هیات بر مخاطبان خود بیشتر است. 

محمدحســـین عبداللهی، عضو شـــورا ی هیـــات الزهرا 

دانشگاه صنعتی شریف:  مساله پررنگی که وجود دارد همان 

وجه تمایز هیات های دانشجویی با سایر هیات ها است. البته 

نمی توان گفت که بازطراحی در هیات ها رخ داده است. ماهیت 

هیات  دانشـــجویی از قرن ها پیش تغییری نکرده و تفاوت آن با 

دیگر هیات ها این اســـت که فعالیت هایی که انجام می شـــود 

صرفا در محدوده مناســـبت های مذهبی نیســـت و لازم است 

نسبت به فضای دانشگاهی، اتفاقات و فعالیت هایی که در قشر 

دانشگاهیان انجام می شود دغدغه مند عمل شود. برای مثال، 

هیات  دانشجویی در دانشگاه شریف مجری برگزاری کارگاه های 

رسانه  ای شد که این دست از فعالیت ها در هیات های خارج از 

دانشگاه تعریف شده نیســـت. ما وقتی نسبت به قسمت های 

مختلف دانشـــگاه دغدغه داشته باشـــیم، نیاز می شود که با 

گروه های مختلف دانشـــگاهی ارتباط گرفته و همکاری کنیم. 

برخی از این گروه ها رویکرد سیاســـی و مذهبی دارند که وجه 

اشتراک هایی با آنها داریم. اما رسالت به وجود آمدن بخشی از 

آنها مانند کانون های فرهنگی و هنری از حوزه هیات ها بسیار 

دور اســـت. ما در هیات دانشگاه شریف سعی کردیم همکاری 

حداکثری با دیگر مجموعه های فعال در دانشگاه ایجاد کنیم. 

 

علی اصغریان، مسئول هیات شهدای گمنام دانشگاه علم 

و صنعت:  ماهیت هیات در دانشگاه دچار دگرگونی نشده است و 

عزای سیدالشهدا بسیاری از افراد را جمع می کند. با اینکه هیات 

قرن ها است که فعالیت دارد اما تغییری در آن دیده نمی شود. 

با توجه به اینکه دانشـــجو، موذن جامعه و مبدا تحولات است، 

کارکردی که ما می توانیم برای حضور هیات در دانشگاه تعریف 

کنیم محل ارتباط مردم با دانشگاه است. در هیچ بستر دیگری 

این ارتباط مســـتقیم مردم با دانشگاه دیده نمی شود و همین 

مســـاله که مردم با بدنه دانشجویی آشنا می شوند و ما تریبونی 

داریم که می توانیم مباحث مورد نیاز جامعه را مطرح کنیم و این 

اتفاق خوبی اســـت. از طرف دیگر ما در هیات های دانشجویی 

وظیفه داریم محتوای مناسبی را ارائه دهیم. 

دارابی: قالب های هیات بنا بر گذشـــت زمان به وجود می آیند 

و از بیـــن می روند. البته می توانیـــم بگوییم که قالب های این 

دوره از زمان، بهبود هم پیدا کرده است. در گذشته نقص های 

بنیادی، فکری و اجرایی وجود داشـــت که به مرور و با گفت وگو 

قالب های نامناسب کنار گذاشته شدند؛ هرچند ممکن است 

قالب های نامناســـب جدیدی هم ایجاد شده باشند اما به طور 

کلی قالب هـــای فعلی به نیاز جامعـــه و رفع خدمات عمومی 

نزدیک تر هســـتند، زیرا هیات ها از لایه ای که قبل از انقلاب با 

فضای گریه به جهت خودسازی و زندگی انفرادی بود خارج شده 

و معتقدم من به عنوان یک فرد هیاتی به جز تلاش برای افزایش 

معنویت خود، باید نسبت به جامعه اطرافم احساس مسئولیت 

داشته باشم. این مسئولیت بعد فرهنگی، اجتماعی، سیاسی، 

اقتصادی و... دارد مانند ســـال های ویروس کرونا که هیات ها 

حتی در حوزه بهداشت و درمان نیز وارد شدند و هیچ کس توقع 

نداشـــت که هیات شـــروع به تولید ماسک، آبمیوه، سم پاشی 

والکل پاشی کند. این خدمات اجتماعی درحال حاضر رنگ وبوی 

بیشتری گرفته است. 

 عبداللهی: ایـــن قضیه پویایی هیات ها را نشـــان می دهد، 

سیر تغییر رویکرد انفرادی هیات های قبل از انقلاب به رویکرد 

اجتماعی سال ها طول کشید، اما اکنون هیات ها با کوچک ترین 

اتفاق در کشور، فعالیت های خود را متناسب سازی می کنند. 

همان طور که مطرح شـــد حضور فعال هیات ها در دوران کرونا 

بارزترین مثال برای اثبات پویایی هیات هاســـت. البته شـــاید 

درظاهر این مساله تغییر شکل هیات ها را نشان دهد اما هدف 

هیات تفاوتی با گذشـــته ندارد و فقـــط همراهی با جامعه رخ 

داده است. قشری که مخاطب برنامه  های مناسبت هیات های 

دانشجویی است، همان قشـــر مذهبی است. در برنامه ریزی 

محتوای هیات ها، ما به دنبال کســـانی هستیم که از این فضا 

دور شـــده اند اما شاید تاثیرگذاری مراسم های مذهبی در این 

زمینه به واسطه مخاطبان محدود در یک قشر خاصی که دارد، 

کم باشد. به طورکلی برای این موضوع باید برنامه های دیگری 

با محتوای عام تر برگزار شود. 

چه میزان از برنامه ریزی های هیئات دانشـــجویی به ویژه 

در حـــوزه محتوایی با توجه به اقتضائات مخاطب و جامعه 

پیرامون آن صورت می گیرد؟

دارابی: هیئات درحال حاضر دو نوع اثرگذاری دارند؛ تاثیرگذاری 

هیات های دانشجویی در محتوا بیشتر از دیگر هیات هاست. 

انتخاب سیر محتوایی در هیات های خارج از دانشگاه برعهده 

سخنران مراسم است اما در هیات غیردانشجویی نیازسنجی رخ 

می دهد و تمرکز بر نیاز دانشگاهیان ، محلات اطراف دانشگاه و 

جامعه است. هیات های دانشجویی در این نیازسنجی محتوا، 

اثرگذاری محتوا و کار رسانه ای که اتفاق می افتد از دیگر هیات ها 

قوی تر هستند. این به معنی زیرسوال بردن هیات های سنتی 

نیســـت، اما فعالیت هیات های دانشجویی در محتوا دقیق تر 

است. بعضی اوقات هیات ها باعث حضور افرادی در مراسم های 

مذهبی یا دیدن یک اثر معنوی خواهند شـــد و در برخی موارد 

در دل یک هیات، انســـانی تربیت می شود که این فرد در آینده 

و در یک نقطه مسئولیتی می گیرد و اثرگذاری خواهد داشت. 

این یعنی تفاوت هیات در تربیت عام و خاص افراد. 

اصغریان: هر دانشـــگاه ظرفیت به خصوصی دارد که ســـایر 

هیات ها این ظرفیت را به لحاظ فضا و نفراتی ندارند. درحالی که 

در رویکرد و اهداف ثبات هستند. اما هر سال اعضای جدیدی 

مراسم های هیات  را برگزار می کنند. هیات  همراه با نیاز جامعه 

حرکـــت می کند، بـــرای مثال می بینیم که ایـــن روزها عرضه 

محصولات ارگانیک یا فروش کتاب در جامعه پررنگ شده است 

و اگر در بخشـــی از هیات  به ایـــن موضوع بپردازیم می توانیم 

به نیازهای خرد جامعه پاســـخ دهیـــم. همچنین از مخاطبان 

هیات های دانشـــجویی می شـــنویم که می گویند ما به دلیل 

فضای خوب هیات  شـــما در این مراسم  شرکت می کنیم، زیرا 

می بینند تعدادی جوان انقلابی با روحیه خوب پای کار دستگاه 

امام حســـین)ع( هستند و همه این موارد درکنار هم بر جامعه 

تاثیر می گذارند. همچنین در دانشـــگاه ها تشکل های زیادی 

مشـــغول به فعالیت هستند؛ البته اساتید و کارکنان دانشگاه 

درطول سال اقداماتی انجام می دهند اما نقطه ای که همه این 

افراد را درکنار هم جمع می کند هیات دانشجویی است. اینکه 

هیات  دانشجویی یک تشکل نیست و صرفا ستادی است که از 

اعضای تمام نهادهای فرهنگی و قشرهای متفاوت در دانشگاه 

شـــکل می گیرد از وجه تمایزات آن است. درواقع هیات امنای 

هیات متشـــکل از اعضای تمام قشرهای دانشگاهی است و 

این افراد دبیر هیات را به عنوان یک ســـتاد انتخاب می کنند. 

هیات نقطه تجمع افراد است و ما می بینیم که به لحاظ معنوی، 

فرهنگی و حتی فنی و مهارتی، دانشـــگاه را تا یک سال آینده 

تضمین می کند. 

مقام معظم رهبری در سخنان شان به این مساله اشاره دارند 

که هیات ها باید بســـتری برای مطالبه گری باشند. تا چه 

میزان این رویکرد موردتوجه هیات ها در فضای دانشـــگاه 

بوده است؟

دارابی: از نظر من بهترین بســـتری که می توان مطالبه گری را 

انجام داد هیات است، زیرا به دلیل فضای معنوی هیات و پذیرش 

پایه های اعتقادی که در آن وجود دارد، مورد قبول بســـیاری 

از افرادی قرار می گیرد که در ســـطوح مختلف نظام جمهوری 

اسلامی اثر دارند. در مطالبه گری و انتقاد کردن افرادی هستند 

کـــه از این فضا سوءاســـتفاده می کنند اما وقتی این اتفاق در 

بســـتر هیات رخ دهد، درجه اطمینان خاصی متبادر می شود 

که سوءاســـتفاده ای از آن صورت نمی گیرد، زیرا از یک مرجع 

مطمئن اعلام شده است. از طرفی مردم هم به هیات ها اعتماد 

دارنـــد. در ابتدا هیات ها بانی مردمی دارند، برای مثال هیات 

دانشـــگاه امیرکبیر با اینکه یک هیات دانشجویی است تمام 

تلاش مان را کرده ایم که از لحاظ مالی و امکانات به دانشـــگاه 

وابسته نباشیم و هزینه ها را از طریق نذورات فارغ التحصیلان 

و مردم برطرف کنیم. درواقع اگر بخواهیم از دید مدیریتی نگاه 

کنیم هیات مورد قبول طرفین است و مسئولان نیز در تشخیص 

مطالبه درست با چالش روبه رو نخواهند شد. ویژگی هایی که 

در هیات وجود دارد، آن را به جایگاه اصلی مطالبه گری تبدیل 

می کند. در ســـاختار هیات دانشجویی دانشگاه ما نیز اتفاق 

افتاده اســـت که یک دانشجو مشـــکلی دارد و با هیات مطرح 

می کند. ما به واســـطه ارتباطی که با مسئولان داریم مسائل، 

مشـــکلات و نقد دانشجویان را مطرح و سعی  می کنیم برطرف 

شـــود. در سطح کلان نیز همین طور، اگر مساله صنفی پیش 

بیاید یا مســـاله ای که دانشـــجویان نتوانند پیگیری و مطالبه 

کنند، هیات دانشـــجویی با توجه به ارتباطاتی که وجود دارد، 

کمک شایان توجهی خواهد داشت. 

عبداللهی: اگر هیات را در مرکز یک حلقه تصور کنیم، دانشگاه 

در حلقـــه بعدی و جامعه بعد از دانشـــگاه قرار می گیرد، هیات 

باید نســـبت به دانشـــگاه و جامعه دغدغه داشته باشد، برای 

برطرف کردن این دغدغه ها ابزار متفاوتی وجود دارد، یک ابزار 

برنامه ریزی محتوای مراســـم بوده و ابزار دیگر ارتباطاتی است 

که هیات به عنوان یک ستاد بین مسئولان دانشگاه یا مسئولان 

کشوری دارد، همچنین نیروی انسانی هیات نیز حائز اهمیت 

اســـت و باید برای آن جوانی کـــه در هیات کار می کند نیز این 

دغدغه ایجاد شـــود تا بتواند راهکارهایش را در بسترهای دیگر 

نیز اجرایی کند. برای مثال درباره مساله حجاب، این موضوع را 

می توان در منبر یک هیات مطرح کرد، همچنین اعضای هیات 

می توانند در این باره با مسئولان دانشگاه جلسه ای برگزار کرده 

و پیشنهادها و راهکارهای خود را ارائه دهند. هیات دانشجویی 

متشـــکل از گروه های دانشـــجویی، اعضای سایر تشکل ها و 

کانون های دانشگاه است. 

 اصغریـــان: در فضـــای مطالبه گری هیات تاثیر مســـتقیم و 

غیر مســـتقیم دارد. هیات دانشجویی به خصوص در ایام محرم 

محلی اســـت برای اتحاد اقشـــار مختلف دانشـــجویان؛ این 

همان تاثیر غیرمســـتقیم هیات بر جامعه اســـت، برای مثال 

در اغتشاشات مهرماه سال گذشـــته شاهد بودیم که اعضای 

هیات های دانشـــجویی با جمعی که در طول سال شکل داده 

بودند و خودسازی و تقویت معنوی که اتفاق افتاده بود توانستند 

در این قسمت از چالش های جامعه تاثیر گذار باشند و مانع به 

ثمر نشستن اهداف عوامل خارجی در کشور شدند. همچنین 

ما در هیات های دانشـــجویی از سخنران و مداحی که دعوت 

می کنیم می خواهیم که در ارائه محتوا از بحث ها و مشکلات مردم 

غافل نشوند و اگر ایرادی در ساختار وجود دارد مطرح کنند. 

عمده تمرکز هیات های دانشـــجویی بر فضای دانشگاه و 

دانشجویان است، آیا شما در بستر هیات های دانشجویی 

پای خود را از این محدودیت فراتر گذاشته اید؟ و تدبیری 

برای مخاطبان خارج از فضای دانشگاه نیز در نظر گرفته اید؟

عبداللهی: درســـت است که بیشـــتر مخاطبان هیات های 

دانشجویی، دانشجویان و فارغ التحصیلان دانشگاه هستند. در 

نگاه اول شاید این اتفاق خوبی باشد که ما توانسته ایم قسمت 

زیادی از دانشجویان و خانواده هایشان را جذب هیات کنیم، اما 

نباید نسبت به سایر افراد نیز بی دغدغه بود. در ابتدا باید سایر 

مخاطبان را دسته بندی کنیم، برای مثال ما در هیات دانشگاه 

شریف سعی داشتیم برای ساکنان اطراف دانشگاه نیز برنامه ای 

تـــدارک ببینیم که آنها نیز بتوانند از محتوای هیات بهره ببرند. 

البته ســـاکنان به دلیل استقرار دانشگاه در منطقه مسکونی با 

مشـــکلاتی نیز مواجه هستند که هیات  دانشجویی می تواند با 

تعامل بیشـــتر با آنها، چالش های افراد را بشنود و برای بر طرف 

کردن آن تلاش کند تا وجهه خوبی از هیات و دانشگاه برای مردم 

نمایان شود. پس از محله های اطراف دانشگاه می توانیم به سراغ 

مخاطبان عام تر نیز برویم که این بخش در بیشـــتر هیات ها در 

قسمت رسانه ای هیات تعریف شده است. 

اصغریان: درخصوص تصمیمی که راجع به محله در هیات ما 

مطرح شـــد باید بگویم که حدود 70 الی 80 درصد از مخاطب 

مـــا، مردم محله   اطراف دانشـــگاه هســـتند. در این زمینه ما با 

مســـجد محله ارتباط گرفتیم و درصدد برگـــزاری برنامه های 

مشـــترک هستیم، برای مثال می خواهیم با استفاده از فضایی 

که در مغازه های اطراف دانشـــگاه وجـــود دارد بتوانیم حال و 

هوای محرم را برای مردم ملموس تر کنیم. همچنین در دوسال 

اخیر در رابطه با پوشش محتوای رسانه ای هیات با صداوسیما 

همکاری داشـــته ایم، البته هدف اصلی ما در هیات محتوای 

منبر و ســـخنرانی اســـت که در این زمینه حساسیت فراوانی 

اعمال می شود. 

دارابی: علاوه بر اینکه هیات دانشـــگاه امیرکبیر مخاطبانی از 

اطراف دانشـــگاه دارد، اتفاق خوبی که رقم زدیم حضور در یک 

منطقه محروم اطراف تهران به نام حسن آباد بود؛ پوشش و حضور 

فعال به صورت جهادی و برگزاری مراسم مختلف در این منطقه 

را به عنوان رســـالت خودمان تعریف کردیم. قبل از ایام ویروس 

کرونا هم افزایی بین هیات های دانشـــجویی دانشگاه شریف، 

علم و صنعت و امام صادق تحت عنوان رویش حســـینی شکل 

گرفت که اعضای این هیات ها با ایجاد غرفه هایی در سطح شهر 

مشغول شنیدن مشکلات مردم شدند و نامه هایشان را به دست 

مسئولان رساندند. این اتفاق بازخوردهای بسیار خوبی داشت، 

زیرا هنگامی افـــراد جامعه می دیدند که از جانب هیات ها این 

جریان شکل گرفته است اعتماد می کردند. برای این اتفاق در 

ابتدا ارتباط خوبی با مسئولان شکل گرفت و این ایده مطرح شد 

و پس از تایید مسئولان شروع به کار کردیم. 

هیئات دانشـــجویی به جهت تاثیرگذاری گســـترده تر با 

یکدیگر هم افزایی و هماهنگی دارند؟ از نگاه شـــما چنین 

حرکاتی چه آورده ها و چه مضراتی برای هیئات دارند؟

دارابی: من از آسیب شناســـی این مســـاله شـــروع می کنم و 

برخلاف نظر بســـیاری از افراد که گمان می کنند این یکپارچه 

کردن هیات های دانشجویی از مجزا بودن آنها مزایای بیشتری 

دارد باید بگویم که این طور نیســـت، این مسئله در تهران اتفاق 

افتاد و ما شـــاهد تاثیر گذاری و قالب شـــدن هیات های بزرگ 

بـــر هیات های کوچک تر بودیم. از نظـــر من تلاش برای ایجاد 

هیات های بیشتر در محله های مختلف و پس از آن گسترش آنها 

عملکرد تاثیر گذارتری خواهد بود. شرکت در هیات ها اهمیت 

زیادی پیدا کرده اســـت و این در هیات های دانشـــجویی نیز 

احساس می شود. اگر هم قرار است تجمیعی صورت بگیرد باید 

استقلال هیات ها حفظ شود. برای مثال وقتی مجمع هیات ها 

شـــعاری را تعیین می کند نباید برای انتخاب این شعار اجباری 

باشد. امسال شعار مجمع هیات ها و جمله زیر خیمه اش همه 

یک خانواده ایم است، اما هیات  ما باتوجه به محتوا و نیاز جامعه 

تصمیم گرفت جمله اندکی صبر سحر نزدیک است را به عنوان 

شعار انتخاب کند. اگر تجمیع هیات  ها به پویایی و استقلال آن 

لطمه بزند اتفاق خوبی در انتظار هیات ها نخواهد بود.

از نظر من اگر تجمیع هیات ها در حد یک الی دو مراسم در سال 

با توجه به حفظ استقلال آنها باشد کفایت می کند زیرا با توجه 

به محدودیت هیات های دانشجویی هماهنگی جمعیت های 

بزرگ نیز دشوار است.

عبداللهـــی: درمورد تجمیع هیات ها با آقـــای دارابی موافق 

هستم، زیرا این اتفاق باعث افت هیات های دانشجویی خواهد 

شـــد. اما با حفظ استقلال هیات ها می شـــود تعدادی برنامه 

مشـــترک برای هیات ها تعریف کرد. جنبه هم افزایی و انتقال 

تجربه بعد دیگری از این ماجراســـت. اســـتفاده از امکانات و 

تجربه های یکدیگر خوب است و بعضا این اتفاق بین هیات های 

دانشجویی افتاده که تجربیات مثبت و منفی نیز داشته است. 

برخی از برنامه های مشترک نیز در قالب مجمع هیات ها اجرایی 

خواهد شد.

اصغریان: واقعیت این اســـت که اصل هیات منبر و محتوای 

آن اســـت. ما اگر از این فضا غافل شـــویم و در آن ضعف داشته 

باشیم، هرچقدر هم که در پی گسترش هیات  باشیم بازهم شاهد 

تاثیر مطلوبی در جامعه نخواهیم بود. هیات  دانشـــجویی باید 

تمرکـــز خود را در محتوا بگذارد، اگر هم افزایی هیات ها درمورد 

کار جمعی است باید برای مثال سعی کنیم مراسم خوبی برای 

ســـالروز شهادت حاج قاسم برگزار کنیم. ما موافقیم اما مجمع 

هیات ها حتی در این مرحله نیز نتوانسته به هم افزایی برسد. ما 

اول باید نیاز و خواســـته ها را بررسی کنیم و بعد برای آن راهکار 

ارائه داده و برنامه ریزی کنیم.

مطهره سادات قاسمی
خبرنگار

 مسئولان هیئات دانشجویی در میزگرد »فرهیختگان« مطرح کردند

هیات برای همه دانشجویان


